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Helyzetértékelés 
 

 
 

Iskolánk alapjában egy építőipari szakmákat oktató iskola. 

A 3 fő ágazat, amelynek szakmáinak oktatását végezzük 

 építőipar 

 épületgépészet 

 fa-és bútoripar 

A kreatív ágazatban csak rész-szakma oktatását végezzük. 

A nappali rendszerű oktatás mellett 2015 óta fontos, és meghatározó feladatunk a felnőttoktatás 

végzése a 3 fő ágazatban. 

Az iskola szakképző, szakmunkásokat képzünk. Érettségi vizsgát kifutó rendszerben ebben az évben 

tesznek utoljára tanulók. 

A képzési formáink: -szakképző évfolyamok, 3 év 

-szakiskolai évfolyamok, 1+2 év 

-HÍD program (kifutó), 2 év 

- Dobbantó program évfolyamai, 1+1 év 

- Orientációs évfolyam, 1 év 

 

 
Az alábbi grafikonok mutatják a tanulói létszám, tanulmányi átlag a mulasztások és a 

lemorzsolódások, valamint a szakmai vizsgák eredményeit. 
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Tanulói eredményesség megvalósulás 

Az országos kompetenciamérés évről-évre objektív képet ad tanulóink tanuláshoz szükséges 

alapkompetenciái közül a matematikai eszköztudásról, valamint a szövegértésről. Az országos mérés 

adatainak értelmezése, elemzése összetett feladat, melyet minden évben elvégzünk, az 

eredményekről, az abból levonható tapasztalatokról minden tanévben oktatói testületi értekezlet 

keretében tájékoztatjuk az oktatókat. Az eredmények ismeretében határozható meg a tanulói 

fejlesztések iránya. Az eredmények értelmezéséhez szükséges a tanulóik szociokulturális hátterének 

ismerete. 

Iskolánk tanulói heterogén csoportot alkotnak. A diákok több, mint 60%-a vidéki, kistelepülésekről 

naponta bejáró. Többségük szerény anyagi körülmények között, gyenge szociokulturális háttérrel 

rendelkező családból érkezik iskolánkba. A hátrányos és halmozottan hátrányos tanulók száma 

meghaladja a 20%-ot. A beilleszkedési-, tanulási- és magatartási nehézséggel küzdő diákok aránya 

10%. 

Diákjaink döntő többsége az általános iskolát kudarcokkal telve hagyja el. A tudást, a tanulást nem 

értékként, lehetőségként értelmezik. Sajnos e nézetet gyakran a család, az otthoni környezet is 

magáénak vallja. A tanuláshoz szükséges alapkompetenciák terén komoly hiányosságokkal kezdik 

meg diákjaink a középiskolát. A minden tanév elején zajlott bemeneti mérések eredményei is alá 

támasztják azt a tényt, hogy tanulóink jelentős százaléka nagyon komoly kihívásokkal küzd a 

szövegértés és a matematikai eszköztudás terén. 



  4  
Kovács Zsolt / igazgatói pályázat 

 

 

 

 
 

matematika eredmények 
 
 

 

 
 

szövegértés eredmények 
 

 
Az iskolai eredmények szövegértés és matematika terén jelentősen elmaradnak az országos 

átlagtól. Árnyaltabb képet kapunk, ha a tanulóink teljesítményét a hasonló iskolatípusok átlagához 

hasonlítjuk. Így összehasonlítva az adatokat megállapítható, hogy a matematikai eszköztudás terén 
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a szakképző iskolák országos átlagával egy szinten teljesítenek évről évre diákjaink. Ehhez képest 

elmaradást mutatnak a szövegértés terén elért eredmények. 

Az iskolai átlagnál fontosabb adat a tanulók egyéni fejlődése az egyes mérések (6. évfolyam, 

8. évfolyam). Sajnos e tekintetben igen hiányos adatokkal kellene dolgozni. Jellemzően a tanulóink 

35-40%-a nem rendelkezik a 10. évfolyamos mérést megelőző 8. évfolyamos mérési eredménnyel. 

Így a várható fejlődés és az elért eredmény nem összehasonlítható. A hiányos eredmények miatt a 

tanulók szociokulturális háttere sem jelenhet meg pontosan az eredmények elemzésben, nem 

értelmezhető a CSH index. 

Az egyes mérések eredményei és a tanórák, foglalkozások tapasztalatai azonban 

egybevágóan azt mutatják, hogy a tanulóink többsége komoly kihívásokkal küzd a tanuláshoz 

szükséges alapkompetenciák terén. A hátrányok leküzdése érdekében minden tanév kiemelt 

feladata a kompetenciafejlesztés, mely nem csak a magyar és matematika tantárgyak feladata. 

Minden oktató kötelessége, hogy saját foglalkozásán az adott tantárgyhoz kapcsolódóan kiemelt 

figyelmet fordítson a tanuláshoz szükséges alapkompetenciák fejlesztésére. Az eredményesség csak 

az egész éven át, minden tanórán megjelenő munkával érhető el. A komplex fejlesztés a szoros 

tantárgyi koncentrációval valósul meg. 

Oktatói létszámok alakulása 

 2015-2016 tanév: 52 fő 

o szakmai elmélet: 15 fő 

o szakmai gyakorlat: 13 fő 

o közismeret 24 fő 

 2016-2017 tanév: 52 fő 

o szakmai elmélet: 14 fő 

o szakmai gyakorlat: 12 fő 

o közismeret: 26 fő 

 2017-2018 tanév: 51 fő 

o szakmai elmélet: 14 fő 

o szakmai gyakorlat: 12 fő 

o közismeret: 25 fő 

 2018-2019 tanév: 54 fő 

o szakmai elmélet: 17 fő 

o szakmai gyakorlat: 11 fő 

o közismeret: 26 fő 

 2019-2020 tanév: 56 fő 

o szakmai elmélet: 17 fő 

o szakmai gyakorlat: 12 fő 

o közismeret: 27 fő 

A közismereti oktatói létszámban szerepel 3 fő gyógypedagógus és 1 fő iskolapszichológus. 
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A 2018-2020 időszak oktatói létszámának növekedése annak köszönhető, hogy most már 

iskolánk oktatja azokat a részképesítéseket az SNI- 

s tanulóknak, amelyek addig a Könnyűipari 

Szakképzőben voltak. Az oktatáshoz elméleti és 

gyakorlati oktatónők, és egy fő gyógypedagógus 

kolléga is került iskolánkba. 

Az oktatók fejlesztése többoldalú volt. Pedagógiai, 

szakmai, digitális területen is volt fejlesztés. 

Pedagógiai területen elsősorban a 

konfliktuskezelés, és a kompetenciafejlesztés 

megfelelően hatékony elsajátítása volt a cél. 

Az informatikai továbbképzés rendkívül fontos volt pl. a Kréta, e-napló használata miatt. Ezen 

kívül tanulni kellett a digitális tananyag tartalmak használatát, a felhő alapú szolgáltatások 

használatát. 

Ezek a fejlesztő képzések nevelő testületi értekezleteken, belső tudásmegosztás keretében 

valósultak meg. 

A szakmai továbbképzésekhez többnyire külső partnereket hívtunk meg, akik a korszerű, nap 

mint nap használt technológiákról tartottak bemutatót, előadást, nem csak az oktatóknak, de 

a diákoknak is. Szakmai napokon a kollégák többször szerveztek szakmai utat, más 

helyiségekbe, de Debrecenben is Pl: JAF Holz Ungarn üzemlátogatás Mályiban, Wishaupt 

Hőtechnikai Kft. meglátogatása a IV. Épületgépész Diáknapok keretében. 

Az iskolában előadást tartott pl: a MAPEI, Tondach, a Vivaco, Wienerberger, a Shell, Oventrop 

cégek, és a Magyar Épületgépészek Szövetsége. 

Kollégák tanulmányúton és képzésen vettek rész a Soproni Egyetemen, ahol AutoCad, 3 D 

modellezés és oktatásmódszertan témákban hallhattak előadásokat. A rendezvényen való 

folyamatos és aktív részvételünk eredményeképpen az Egyetem faipari kara bázis iskolai 

együttműködést kötött velünk. 

Debrecenben rendszeres látogatói vagyunk a Digitális Közösségi Alkotóműhelynek. 

Tananyagfejlesztés, kreativitásfejlesztés, gyártástechnológiai és maker educator 

témakörökben hallhattak előadásokat a „Bevezetés az alkotópedagógiába” címmel. 

A jövőben a külső munkahelyeken való gyakorlati képzéseket szeretnénk még inkább előtérbe 

helyzeni, amit a kollégák szívesen vállalnának. 
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Infrastrukturális fejlesztés 

Ilyen fejlesztésre az elmúlt 5 évben csak kis mértékben került sor. 

Az épület állagmegóvása, karbantartása történt folyamatosan. Az egyik ilyen fontos művelet az 

iskolaépület és a tanműhely lapostető 

szigetelésének a javítása. Sajnos nem az egész 

területe, hanem egyes szakaszok, ahol már 

állandósult a beázás. 

Az épület 57 éves. Vannak területek, ahol ennyi idő 

alatt sem történt felújítás. Ilyen az elavult 

villamoshálózat és az épületgépészeti rendszer. A 

fűtés gazdaságtalan, a vizesblokkokban 

rendszeresek a dugulások. Apróbb javításokat 

elvégzünk, de nagyobbhoz nem akarunk 

hozzákezdeni mert akkor az egész rendszert 

cserélni kellene, és az nagy és költéséges munka, 

bár megtérülne pl. a fűtésszámlán. Építőipari iskola 

vagyunk természetes, hogy végzünk az épületen 

felújítási, karbantartási munkákat. Az elmúlt 

évekbe az iskola minden tantermét kifestettük, többször is. Vizeshelyiségek burkolását végeztük el, 

szaniter tárgyakat cseréltünk. Amelyik tanteremben még lehetett felcsiszoltuk a parkettát. 

Sajnos sok helyen már nem lehet a rétegvastagság kopása miatt. Rendszeresen javítjuk az ajtókat a 

tantermeken, WC-ben. Az összes tanteremi ajtóra, benéző ablakot vágtunk az iskolai agresszió 

visszaszorítása érdekében. Használtuk a beszerzett 

állványzatot, és a tanulóink az oktatók irányításával 

javították az iskolaépület 

homlokzatát. Vakoltak és 

festettek. Az udvaron 

megsüllyedt betonágyást 

felbontottuk, helyére 

térkövet raktunk. 

Tervünk a további 

térkövezés és egy kis park kialakítása. A büfé előtti teraszt újra 

szeretnénk leburkolni, és a leamortizálódott tetőfedést kicserélni. 

Ennek az anyaga már megérkezett, csak a diákok kellenének hozzá. 

A sportpályánk használhatatlan a balesetveszély miatt. Olyan 

repedések vannak a felületen, amit házilag már nem tudunk 

kijavítani. Ezért is volt fontos a konditerem teljes felújítása: vakolás, 

festés, padló burkolat cseréje, bordásfalak festése, rögzítése. 

Fontos feladat volt a tanműhelyben a meglévő tér újra osztása, hiszen a Könnyűipariból hozzánk 

került bőrtárgykiegészítőknek, és lakástextilkészítőknek is kellett gyakorlati terem, öltöző, mosdó. 

Ezt a munkát külső vállalkozó segítségével végeztük el. 
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Az iskolaépület lépcsőjének karbantartása, működése is megtörtént. Eltűntek a törések, repedések, 

és bár Esztétikailag nem kifogástalan, de legalább nem balesetveszélyes. A nem használt hegesztő 

műhelyt átalakítottuk egy faipari CNC gép működtetésére alkalmas helyiséggé. Az alagsori 

raktárhelyiségekből 2 db építőipari 

alaptevékenységek oktatására alkalmas 

gyakorlati csoport termet alakítottunk ki. 

Felújítottuk iskolánk kerítését, amennyire 

lehetett. 

A lábazatot átvakoltuk, lefestettük. A 

fémrészeket meghegesztettük, szintbe 

állítottuk, lefestettük, a bejárati kaput 

kicseréltük. Így a kinézete elfogadható, de az 

igazi egy új kerítés lenne, egy megújult homlokzattal a háttérben, amin már az összes nyílászáró ki 

lenne cserélve. 

 
Tanműhelyek, laborok szakmai helyzete 

Tanműhelyünk eredetileg két szakmacsoport, az épületgépészet és a faipari szakmáinak oktatására 

épült. Az építőipari képzést az iskola külső telephelyén végeztük, egy minden igényt kielégítő 

oktatási bázison. Az ingatlan elkerült tőlünk, így a meglévő tanműhelyben kellett helyet biztosítani 

a tanulóknak. Nem volt egyszerű, nőt a zsúfoltság. Ezt 

tovább növelte a két könnyűipari szakma 

tanműhelyünkbe kerülése. A bővítés mindenképpen 

indokolt lenne. 

Iskolánk elkötelezett híve a duális szakképzésnek. Az 

általunk oktatott szakmákat csak tanműhelyben nem 

lehet megtanulni. Gyakorlat igényes szakmákról van 

szó, szükséges a külső munkahelyen az „élő” 

munkavégzés a napi gyakorlati elvárások 

megismerése. 

A tanműhelynek az első éves alapozó képzésben van nagyon fontos szerepe. Ezt a vállalkozások nem 

tudják biztosítani, és elvárják iskolánktól, hogy olyan tanulók kerüljenek hozzájuk, akik rendelkeznek 

előképzettséggel. Kezdettől fogva, a HBmKIK-el együttműködve, tanulószerződéssel engedtük 

foglalkoztatni diákjainkat. 

Ez alakul át szeptembertől munkaszerződéssé. Az ábra is mutatja, egyszerre 168 tanuló tud részt 

venni gyakorlati oktatáson. A napi 

munkavégzéshez szükséges szerszámok 

rendelkezésre állnak, az évek folyamán ezek 

cseréje, vagy újabbak beszerzése történt. Az 

eszközpark is megfelelő, minden 

szakmacsoport (ágazat) részére lettek 

beszerezve nagyértékű korszerű technológiát 

képviselő gépek. 
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Faiparban Festo megmunkáló eszközök, építőiparban festőkompresszorok, téglaszeletelő, 

zsalurendszer, állványzatok. 

Épületgépészetben műanyagcső hegesztő berendezés, roppantógyűrűs szerszám csőkötésekhez, 

légtechnikai labor kialakítása. Azonban még bőven vannak olyan szerszámok, gépek, amelyeket a 

vállalkozások napi gyakorlatban használnak, de a tanműhelyünk nem rendelkezik vele. Hát ezért a 

duális képzés! 

Tanműhelyünk kihasználtságát a felnőttoktatás beindulása nagymértékben növelte. A 

felnőttoktatás iskolánk egyértelmű sikertörténetének tartom. Kellett hozzá egy rendkívül agilis és 

motivált kolléga, aki hallatlan szorgalommal foglalkozott a témával. Az öt év alatt eddig 932 felnőtt 

járt/jár hozzánk. Van lemorzsolódás, de ez akkor is egy komoly létszám. Örülök, hogy kolléganőm 

szervező munkáját a DSZC vezetése is elismerte. A felnőttek a tanulás mellett az iskola felújítása 

munkálataiba is bekapcsolódnak. Vannak közöttük olyanok, akik persze engedéllyel – egy-egy 

technológia bemutatására meghívja a munkahelyén dolgozó szakértő kollégáját, aki tart egy rövid 

tájékoztatást adott témában. Jó az, ha több irányból is kapnak információt a hallgatók. 

 

 
Vállalati kapcsolatok helyzete 

 
A cégek szakképzésben történő szerepvállalását nagymértékben motiválja az a körülmény, hogy a 

gazdaság valamennyi területén, így az építőiparban is jelentős szakemberhiány van. Az építőipari 

cégek elkötelezettségét, és a duális szerepvállalását negatívan befolyásolja az a körülmény, hogy az 

ágazat kapacitása iránti igény nagy kilengéseket mutat, egyre csökken az építőipari szakmákat 

választó tanulók létszáma, így nehéz a munkaerő tervezése. Az építőipar sajátossága, hogy a 

vállalkozások 97 % mikro és kisvállalkozás. Ők foglalkoztatják a munkaerő 80 %-át. A mikro- és 

kisvállalkozások az adózási jogszabályok miatt általányadózó, így nem fizet szakképzési 

hozzájárulást, annak terhére nem igényelhet vissza. 

Nincsenek érdekelté téve abban, hogy részt vegyenek a szakképzésben. 

Ha nincs érdekeltség, nincs képzés. Az utánpótlás képzése egy hosszú folyamat, befektetést igényel. 

és a cégek egy bizonytalan „üzleti vállalkozásba” nem szívesen szállnak be. 
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Az építőipari nagyvállalatok többsége már több évtizede 

nem foglalkoztat fizikai létszámot, hanem mikro- és 

kisvállalkozásokkal kiépített alvállalkozói hálózattal 

dolgoztat. Ők viszont nem igazán akarnak tanulókat 

alkalmazni. 

Az utóbbi időben azonban van némi elmozdulás. Egyre 

több nagyvállalkozás dönt a saját dolgozó alkalmazásán, 

és ezzel együtt az utánpótlás nevelésben is részt kívánnak 

venni. Az új szakképzési modell megkívánja, hogy a nagy 

cégek minél nagyobb számban kapcsolódjanak be a szakmai képzésbe. A nagyvállalkozások 

rendelkeznek technikai és technológiai tudással, és nálunk vált napi gyakorlattá a digitalizáció 

alkalmazása és ezen tudás átadására itt nyílik lehetőség (BIM, 3 D tervezés, üzemeltetési modellek). 

Iskolánk folyamatosan kb. 30 gyakorlati képzővel állt/áll kapcsolatban, melyek mikro- és 

kisvállalkozások. Vállalati kapcsolatrendszerünk is ugyanilyen mértékű. A nagyobb vállalatok 

bevonására a képzésbe folyamatosan törekszünk. Az együttműködések nagyrészt 

zökkenőmentesek, folyamatos a kapcsolattartás, a kommunikáció. Biztosítunk partnereinknek 

minden a gyakorlati képzéshez szükséges dokumentumot (tantervek, tanmenetek, 

vizsgakövetelmények, eszközigények). Problémák adódnak pl.: tanulói munkanapló vezetésének 

megkövetelése, érdemjegyek-hiányzások iskolához való eljuttatása stb. 

A Kréta rendszerhez a vállalkozásoknak van hozzáférése, persze azok megfelelő korlátozásával. 
 

Innovációs törekvések, jó gyakorlatok 
 

Innovációs törekvésünk a gyakorlati képzésben, a korszerű technológiát és eszközöket alkalmazó 

nagyvállalatok bevonása a képzésbe. Saját tanműhelyünk eszközfejlesztése szintén fontos feladat. 

A szakmai gyakorlati oktatóknak külső gyakorlati helyen kell továbbképzést szervezni. Érvényes ez a 

szakmai elméleti oktatókra is. A fejlődést segíti, a gyakorlati oktatás területének bővítése, a nagyobb 

helyigény miatt. Fontos, hogy az elméleti és gyakorlati oktatásban is nagyobb szerepet kapjon a 

digitalizáció. 

Tanulókkal való kapcsolattartás, oktatók-képzőhelyek-szülők egyszerű és gyors kommunikációja egy 

mindenki által elsajátított alkalmazás segítségével (pl. Microsoft Teams). 

Szakmai szoftverek, szimulátorok alkalmazása. A Digitális Alkotóműhely programjainak rendszeres 

látogatása, órák tartásának lehetőségét kihasználni. 

Jó gyakorlat a rendszeresen megszerzett szakmai napok rendezvény sorozat folytatása. Ezen külső 

vállalkozások, gyártók előadásain keresztül lehet megismerkedni a korszerű anyagokkal, 

technológiákkal. Ezek az alkalmak jó lehetőséget biztosítanak a kapcsolatépítésre, tanulmányutak 

szervezésére, demonstrációs anyagok kérésére. 

Jó gyakorlatnak tartom a felnőtt hallgatók bevonását az iskola belső felújítási munkálataiba. Szintén 

jó gyakorlat a szakmai kiállításokon való megjelenés (Szelet a vitorlába) vagy ilyen rendezvény 

iskolába való szervezése (Építsd a jövőt, Falentin nap). Ezek az események a szakmák bemutatásán 

keresztül az iskolát népszerűsítik. 
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A szakképzési rendszer fejlesztését szolgálná az Építőipari Képzőközpont kialakítása, klaszter jellegű 

működtetése. Ez számomra azt jelentené, hogy az ágazat valamennyi képzési szintje megjelenne a 

Képzőközpontokban: a mérnöki szintű, a technikusi szintű és a szakképző-szakmunkás szintű. Ez így 

egyfajta tudásközpont is lehetne. 

 
Nemzetközi kapcsolatok, tapasztalatok 

 
Nemzetközi kapcsolataink nem igazán széleskörűek. 

Szakmailag kapcsolatépítésen az Építési Vállalkozók Országos Szövetsége /ÉVOSZ/ nyújt. Az elmúlt 

5 évben is rendszeresen szerveztek külföldi tanulmányutakat. Ausztriába és Németországba 

oktatóink számára. 8 építőipari oktatónk vett részt gyakorlattal egybekötött elméleti 

továbbképzésben, 2 héten keresztül. A fő hangsúly a munkavégzésen volt. Tapasztalatuk szerint a 

képzőközpontok rendkívüli jól felszereltek, jó minőségű anyagokkal tudtak dolgozni, és korszerű 

technológiákkal ismertették meg őket. Sajnos ilyen képzésre 1 évben csak egyszer van lehetőség. Jó 

lenne, ha diákok is részt tudnának venni rajta. 
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Fontos tapasztalat volt, hogy a képzőközpontban a mérnöki végzettségűek ugyanúgy falaztak, 

vakoltak, burkoltak, festettek, mint a szakmunkás végzettségűek. A technikai és technológiai 

színvonal sajnos messze meghaladja a hazait, ennek nyilván anyagi okai vannak főleg. 

Egyéb kapcsolataink partneriskolai jellegűek és a Határtalanul program, valamint a Rákóczi 

Szövetség pályázatai segítségével valósultak meg. 

Diákjaink elsősorban a határon túli magyar területre tettek kirándulásokat, látogattak meg iskolákat. 

 
Marketing, kommunikációs események folyamatok 

 
Azok az idők sajnos elmúltak, amikor különösebb marketing tevékenység nélkül jöttek hozzánk a 

tanulók és az iskola létszáma 1400 fő volt. 

Nagyon sok összetevője van, hogy ennek a létszámnak a negyedéért is óriási erőfeszítéseket kell 

tenni. 

Fontos feladat volt és maradt is, hogy a tantestület/oktatói testület megértse, a fennmaradásunk a 

tét. Mindenkinek erőfeszítéseket kell tenni a beiskolázási létszám növelése érdekében. 

Ez nem 1-2 ember feladata, ez az egész kollektíva feladata. Beiskolázási időszakban folyamatosan 

részt vettünk az általános iskolákban szülői értekezleteken, pályaválasztási napokon. Nemcsak 

Debrecenben vidéken is. 2015 óta kicsit nehezebb bejutni az általános iskolákba, így más 

módszereket is alkalmazunk. A megye minden általános iskolájában eljuttattuk tájékoztató 

anyagunkat, kiadványainkat. Lehetőséget biztosítottunk arra, hogy az érdeklődő diákok 

meglátogassák iskolánkat, főleg a tanműhelyt. A diákjaink által készített termékeket elvittük az 

iskoláknak, hogy pl.: technika órán mutassák be, mire lesznek képesek egy-egy nálunk tanult szakma 

elsajátítása után. Minden szakmai kiállításon megjelentünk, és mi is szerveztünk ilyeneket. Az iskola 

honlapja, facebook oldala folyamatosan osztja meg az iskolánk kínálta lehetőségeket. Ebben a 

munkában a DSZC Ügyfélszolgálati irodája van segítségünkre. 

Sajnos a diákok tömeges jelenléte eddig elmaradt. De bízunk benne, hogy a szakképzés 

rendszerének átalakítása újra népszerűvé teszi a szakképzést, ezen belül az építőipari képzést. Ez 

egy hosszú küzdelmes folyamat, de nem szabad feladni. Az építőipari szakmák hiányszakmák, akik 

ezekre jelentkeznek tisztességes munkával biztosíthatják a jövőjüket. Nagy mennyiségben minőségi 

szakemberek képzése. Ez lenne a legfontosabb stratégia célom. 

Az elmúlt időszakban a pandémia miatt online órákra invitáltuk az általános iskolákat, bevetve a 

digitalizáció adta lehetőségeket. Örvendetes módon sok iskola élt a lehetőséggel. Hogy ez 

jelentkezési számban mit jelent, nem tudjuk. Az iskolákkal való kommunikációnak ezt a formáját a 

pandémiás időszak elmúlásával is fent kívánjuk tartani, mivel sikeresnek ítéljük. Gyors és hatékony 

módszer. Persze a személyes kapcsolatot nem helyettesíti, csak kiegészíti. 

 
Kiemelkedő szakmai eredmények 

 
Egy szakképző iskola életében többfajta szakmai siker létezik. Az egyik a SZKTV-en való szereplés. 

A helyezéseket a vizsgaeredményeknél részletezem. Szeretném a két országos I. helyezett tanulót 

külön kiemelni. 

 2017-ben asztalos szakma Papp Dávid 

 2019-ben asztalos szakma Bundi Sándor 
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A kiemelés nem véletlen. Mindkét tanuló felkészítője Kiss Gergely Tamás okl. faiparimérnök- 

mérnöktanár volt. Több diák felkészítését, 

tehetséggondozását is végezte/végzi sikeresen, nagy 

hivatástudattal a kolléga. Ezek elismeréséül 

felterjesztésre, és a DSZC vezetőség egyetértésével és 

támogatásával 2019-ben megkapta a „Debrecen Város 

Kiváló Pedagógusa” rendkívül megtisztelő címet. Iskolánk 

fennállása óta ő az első pedagógus, aki ilyen magas 

elismerésben részesült. Nagyon büszke vagyok rá, hisz 

iskolánk tanulója volt, itt tanulta az asztalos szakmát, itt 

érettségizett, itt lett technikus, és innen ment tanulni a 

Soproni Egyetemre. Ő az első, de remélem nem az utolsó, lesznek még díjazottjaink. 

2017-ben a közismereti területről Nyitrai-Polyák Anikó a „Debreceni Szakképzési Centrum Kiváló 

Pedagógusa” díjat kapta, iskolánk kollektívájának örömére. 

Számomra azonban van egy másik szakmai siker. Az iskolánkba érkező tanulók közül nagyon sokan 

gyenge előképzettségű, halmozottan hátrányos helyzetű tanulók. 

Bemeneti mérési eredményeink 1,0-1,2 átlagon mozog. A harmadik év végére azonban azok, akik 

nem morzsolódtak le, akik tanulnak, akarnak sikeres szakmai vizsgát tudnak tenni, szakmunkásként 

hagyják el az iskolát. 

Számomra ez volt, és ez is lesz a legnagyobb szakmai siker. 
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Közösségi kapcsolatok 

 
Szakmai közösségi kapcsolataink közül a legfontosabbak a DSZC iskoláival való kapcsolat és 

együttműködés. Ez a legerőteljesebb a Péchy Mihály Építőipari Technikummal, a két iskola ágazati 

képzésének hasonlósága miatt. 

Civil szervezetek közül az alábbiakkal vannak kapcsolataink, amelyek nem csak névlegesek, hanem 

konkrét tevékenységekhez köthetők: 

- Ifjúsági Ház Debrecen 

- Munkaerő Piacon Maradás Egyesületű 

- DMK Újkerti Közösségi Ház 

- Mozgáskorlátozottak Hajdú-Bihar megyei Egyesülete 

- Fehér Bot Alapítvány 

- Kézen Fogva Alapítvány 

- Rákóczi Szövetség 

- Autista gyermekekért Szövetség 

- Jézus Szíve Plébánia 

- Speciális Szakiskolák Országos Egyesülete 
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- PRIZMA Ökomenikus Segélyszervezet 

Természetesen szoros a kapcsolatunk a lakásotthonokkal, gyámokkal, pártfogókkal, akikkel 

közösen próbáljuk a helyes útra terelni azon diákjainkat, akiknek erre szükségük van. 
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Helyzetértékelésre alapuló vezetői célok, fejlesztési elképzelések 
 
 
 

Vezetői céljaim, alapelvek, melyeket magaménak érzek, melyekkel tudok azonosulni. 

- hivatásomnak érzem az iskoláért való tevékenykedést 

- menedzser szemléletű vezetés folytatása, amely segíti az átalakuló szakképzést, amely 

fejleszt, működtet és képvisel 

- a fenntartó céljaival való azonosulás, az elvárásoknak való megfelelés, amelyek ismeretében 

stratégiai célokat tudok kialakítani és ezek végrehajtásában tevékenyen részt tudok venni 

- a célok megvalósítása érdekében stabil iskolavezetés kialakítása egymással konfliktus nélkül 

együtt dolgozni képes társakkal, akikkel megvalósul a közös gondolkozás és egyetértés az 

iskolával kapcsolatban 

- az átalakuló szakképzésre emberileg és szakmailag is alkalmas oktatói tantestület 

kialakításának folytatása, olyan emberek alkalmazása, akik számára ennek az iskolának a 

fennmaradása, működése fontos 

- a stratégiai célok rövid távú célokra való lebontását fontos feladatnak tekinteni, hisz ezek 

határozzák meg a napi munkavégzés feladatait 

- dönteni az igazgatónak kell, de a döntések előtt meg kell hallgatni mások véleményét, 

elvárásait, kommunikációra képesnek kell lenni 

- a feladatokat tudnom kell jól, és ellenőrizhetően delegálni 

- következetesnek kell lenni az ellenőrzésben 

- az ellenőrzések tapasztalatait meg kell osztani a kollégával, oktatói testülettel, segítő 

szándékkal, de szükség esetén szankcionálni kell 

- kinevezésem esetén humán erőforrás szemléletű vezető szeretnék lenni, aki döntéseit 

indokolni tudja 

Fentarthatóság, társadalom, gazdasági környezet 

A legnagyobb kihívás az intézményi létszám csökkenésének megállítása. Úgy érzem ez sikerült, de a 

következő 3 évben ez továbbra is kulcsfontosságú feladat lesz. 

A mennyiség mellett fontos a minőség javulása. 

A SZAKKÉPZÉS 4.0 program adatai szerint a demográfiai trendek úgy alakultak, hogy 2000-2018 

között 24%-kal csökkent az általános iskolások száma. A családpolitikai intézkedéseknek 

köszönhetően várhatóan középtávban stabilizálódik az általános és középiskolába belépő 

gyermekek száma. 

A tanulói létszám megosztásában a gimnáziumok a legnépszerűbbek, majd a technikumok 

következnek, és csak azután a szakképzők. 

Ez gond, hisz az iskolánkban oktatott ágazatok szakmai hiányszakmák, nagy szükség lenne a 

gazdaságnak ezekben a szakmákban szakemberekre. 

Az építőipar, az építési tevékenység a nemzetgazdaság egyik alapvető húzó ágazata, tevékenyen 

hozzájárul a gazdaság növekedéséhez. 

Szintén a SZAKKÉPZÉS 4.0 alapján a potenciális munkaerőtartalék az Észak-Alföldön és Észak- 

Magyarországon a legnagyobb. 
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A fiatalok könnyebben találnak munkát, de a 15-24 évesek a továbbiakban is kiemelt munkaerő piaci 

tartaléknak számítanak. Fontos elvárás velük szemben, hogy képzetten lépjenek be a munkaerőpiac 

világába. 

Megvan tehát az a statisztikával is kimutatható célcsoport, akiket megszólítva, elérve, növelhetjük 

az iskolánk beiskolázási létszámát. Iskolánk mivel a két legnagyobb potenciális munkaerőtartalékkal 

rendelkező régióban található így kapcsolódásunk a helyi debreceni és környékbeli gazdasági 

környezethez nyilvánvaló. Ebben a térségben is az általunk oktatott szakmákban nagy a szakember 

hiány. 

 
Általánosságban meghatározhatok stratégiai célokat a SZAKKÉPZÉS 4.0 alapján, amiből operatív, 

napi tevékenységre lebontható feladatokat lehet kijelölni. 

 
 A további gazdasági, így az építőipari ágazat növekedésének feltétele, a 

hatékonyságnövekedés 

-kompetenciák fejlesztése, új technológiák alkalmazása 

 
 Magasabb képzettségi szint 

-nem pusztán szakképzett, de az Ipar 4.0 szempontjainak megfelelő képzésben részesült 

munkaerőre van szükség 

 
 Magasabb szintű informatikai és technológiai ismeretek 

 
 A digitalizált munkakörnyezetben megváltoznak a kompetencia elvárások 

-kompetenciák fontossága, emberi együttműködéssel kapcsolatos készségek, érzelmi 

intelligencia 

 
 Kereset növekedés növeli a magyar munkahelyek presztízsét 

 
 A munkaerő-tartalékokra fókuszáló speciális képzések, átképzések 

 
A létszám növelése érdekében ezeket a megállapításokat figyelembe kell venni, ehhez kell igazítani 

a beiskolázási stratégiát. 

A minőségi elvárásokat gyengíti, hogy: 

- az általános iskolából olyan kompetenciahiányokkal érkeznek diákok a szakképzésbe 

(kb. 30 %) ami miatt nem képesek versenyképes tudást szerezni. Az általános iskolák nem is 

támogatják a szakképzésbe lépést. 

- a szakmai képzés során jelenleg lemorzsolódik a fiatalok 12 %-a 

- a hátrányos helyzetű fiatalok jelentős része lép ki az oktatásból, hogy betanított munkában 

jövedelmet szerezzen. 



  19  
Kovács Zsolt / igazgatói pályázat 

 

 

Vezetői elképzelések a felmerült problémák kezelésére 
 

Ha ezeket a problémákat megoldani nem is tudom/tudjuk, de a mennyiség-minőség érdekében 

tudunk munkát végezni. 

A Kormányzati intézkedések hatására elindított rendszer átalakítás hatására a szakmai képzésnek 

meg kell erősödnie. 

Ezt az erősödést tudatosítanunk kell partnereinkkel. 

Iskolákat, szülőket, de elsősorban a diákokat kell tájékoztatni a változásokról, lehetőségekről. Nem 

szabad a szlogen szintjén hagyni, hogy „A szakképzésé a jövő”. 

A presztízs visszaállításához több beavatkozás szükséges. 

Ezek egy innovációs folyamat részét képezik. 

 
a) Vonzó környezet 

 
A Centrum további támogatásával, és saját diákjaink, oktatóink munkájával folyamatosan karban 

kell tartani, fel kell újítani környezetünket. 

Nagyon örülnénk egy nagyobb volumenű felújításnak, ahol lehetőség lenne modern, kooperatív 

terek kialakítására. 

Szükség lenne a tanműhelyünk korszerűsítésére, mind az épület, mind az eszközállomány 

tekintetében. Komoly fejlődési lehetőséget láttunk egy Építőipari Ágazati Központ létrehozásában. 

Ennek kihasználtsága több rétű lehetne: mérnökhallgatók, technikus jelöltek, szakmunkástanulók, 

de akár a duális partnerek is megismerkedhetnének a korszerű technológiákkal, technikákkal. 

Egymás képzési struktúrájának ismerete, az együtt dolgozás szintén segítené az elsajátítandó 

kompetenciák megismerését. 

Ebben a központban már hangsúlyos lehetne a digitalizáció, mint a szakképzés megújulásának egyik 

lapvető eleme. 

 
b) Karrierlehetőségek bemutatása 

 
Ha iskolánkban lesz lehetőségünk bemutatkozni akkor ott, ha nem hozzánk meghívott szülők és 

diákok, osztályfőnökök előtt kell ismertetni az ágazat szakmáinak elsajátítása utáni lehetőségeket. 

Ezeken a találkozókon részt kell, hogy vegyenek a duális képzésben részt vevő partnereink, egy-egy 

adott szakmában már sikereket elért diákunk. A személyes példa meghatározó. 

Nagyon sok ismeretanyagot lehet átadni a képzések nagy részéről szinte semmit, vagy csak keveset 

(és azt is rosszul) tudó felnőtteknek, diákoknak. 

 
c) Az oktatók naprakész tudásának fejlesztése 

 
Felkészült oktatók nélkül nem lehet minőségi szakképzést végezni. Az elméleti és gyakorlati szakmai 

oktatók tudásának naprakésznek kellene lennie, hogy képesek legyenek követni adott ágazat 

technológiai fejlődését. Ebből a szempontból jó kezdeményezés, hogy az oktatók külső 

vállalkozásoknál teljesítsék a kötelező továbbképzések óraszámát. 

Ez illeszkedik iskolánk innovációs törekvéseihez. 
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Közismereti tantárgyat oktató kollégáim felé többször jeleztem, hogy iskolánk szakképző iskola, 

szakmunkásokat képezünk. Ez az elsődleges feladatunk. Pedagógiai munkájukkal a szakmai vizsga 

sikerességéért is kell dolgozniuk. Az óráik tartalmát úgy állítsák össze, hogy az kapcsolódjon a diákok 

által tanult szakma min. elméleti tananyagához. 

Ezt a jövőben még hangsúlyosabbá szeretném tenni. Kezdeményezni szeretném azt is, hogy a 

közismereti oktatók is a gyakorlatot oktató vállalkozásoknál teljesítsék továbbképzési 

kötelezettségüket. Mindenkitől, de részükről különösen szükséges a szemléletváltás, az 

alkalmazkodás az új kihívásokhoz. 

 
d) Rugalmas tanulási útvonalak, lehetőségek 

 
Iskolánk felnőttképzési tevékenységét sikeresnek tartom. A létszám adatokat és az oktatott 

szakmákat a helyzetelemzésben található diagramm mutatja be. Előképzettségtől, 

beszámíthatóságtól függően, többfajta képzési idejű, különböző időpontokban indított oktatásokat 

ajánlunk. 

A szervezésben az iskola kollégái és a Centrum ügyfélszolgálati munkatársai vesznek részt. Ezt a 

munkát a jövőben is segíteni kell, és ki kell egészíteni a felnőttképzési tanfolyamok beindításával. 

Ezek a tanfolyamok a gazdaság igényeire való gyors reagálást jelentik. 

Ilyen specifikus képzés pl. a tetőfedő képzés. Igény volt rá, megszerveztük, és az első csoport már 

vizsgázik. 

 
Nappali tagozaton, iskolarendszerben tanuló diákok esetében rugalmas tanulási lehetőség a 

sikertelen Szakképzési Hídprogramot felváltó Dobbantó program az Orientációs és a hozzájuk 

kapcsolódó Műhelyiskolai képzés (ODM). Ezekben az osztályokban is van lehetőség. Vezetőként 

szeretném, ha ezek a programok kiteljesednének, folytatódnának. Egyrészt, mert csökkenne az 

iskolát elhagyók száma, másrészt a rész-szakmák tanulása után a teljes szakma oktatásásra be 

tudnánk vonni az itt tanuló diákokat. 

Jelenleg az ilyen típusú képzést folytató iskoláktól vesszük át a jó gyakorlatokat, de idővel szeretnénk 

mi is olyan bázisiskola lenni, ahová jönnek más intézmények a jó gyakorlatokat elsajátítani. 

Rugalmas tanulási lehetősége van iskolánkban a sajátos nevelési igényű (SNI) diákoknak is. Ez a 

képzés közel két évtizede folyik nálunk, és én szeretném, ha továbbra is megmaradna. Az előkészítő 

évfolyam után több rész-szakma elsajátítása közül választhatnak a tanulók. 

Meg kell említenem, hogy ezek a diákok, oktatóink felügyelete mellett, nagyon sok felújítási munkát 

tudtak elvégezni az iskola épületében. 

Öröm számunkra, hogy tudunk nekik lehetőséget biztosítani, arra, hogy esélyük legyen helyt állni a 

munkaerő piacon. 
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Digitalizáció, innováció 

 
Maga a SZAKKÉPZÉS 4.0 program megvalósítása egy innovációs folyamat. 

Az abban leírtak megvalósítása iskolánk részéről egy innovatív tevékenység. Az ágazati képzés, a 

program tantervek (PTT), a képzési kimeneti követelmények (KKK), a program követelmények (PK) 

alkalmazása, elkészítése, az ágazati alapvizsgák szervezése mind maga az innováció. 

A szakmai vizsgák során kötelező lesz a projekt munka, és a portfólió készítés. Ezek szintén új dolgok. 

A tanulók nem ismerik ezeket a fogalmakat. A közismereti kollégák nagyon sokat tudnának segíteni 

pl. egy-egy portfólió elkészítésében. 

Innovatív kezdeményezésként szeretném, ha elterjedne és tartalommal tudnánk megtölteni az un. 

4K modell összetevőit, ami az alábbi ábrán látható: 

 

Ezt elsősorban a digitalizációs térben képzelem el. 

Az IKT eszközök segítségével, kreativitással a diák megtalálja az online tanulási térben a kijelölt 

feladatokhoz a megoldási lehetőségeket. 
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Ebben a digitális közegben kritikai gondolkozással, problémamegoldással elvégezni a feladatot, 

produktív értéket teremt. Az oktatójával, társaival kommunikál, és létrehoznak egy kollaborációs 

teret pl. egy sikeres projekt feladat megvalósítása érdekében. 

A tanulás eredmény alapú megközelítése ismertebb fogalom, de nem árt jobban tudatosítani. (TEA) 

Segíti az oktatókat abban, hogy megfogalmazza a diáknak mit vár el tőle. A diákot segíti, hogy 

hatékonyabban tanuljon. 

Az oktató, ha kialakította az oktatás tartalmát, a követelmények egyfajta sablonként szolgálnak. Ki 

tudják alakítani a megfelelő oktatási stratégiát. 

A diák számára világos lesz, mit profitálhat az adott képzésből. Segítség abban, hogy a vizsgákon 

valóban azt az anyagot kérjék számon, amit feldolgoztak. Az ilyen megközelítés biztosítja az 

alkalmazkodást a diák, szülő, és a munkaadó igényeihez, akik ne azt kérdezik mit tanult, hanem hogy 

milyen munkát tud elvégezni. 

A legfontosabbnak tartom a szakmai cselekvőképesség, a munkavégző képesség kialakítását. 

Ehhez a diák az alapképzést a tanműhelyben kell, hogy megkapja, de az első év után duális 

képzésben, szakképzési munkaszerződéssel, külső gyakorlati helyen kell, hogy dolgozzon. 

Az alapkészségek fejlesztésén túl-anyanyelvi műveltség, matematikai műveltség, tudományos és 

műszaki műveltség- az Európa2020 stratégia alapján felértékelődik, ezáltal iskolánkban is 

fejlesztenünk kell a transzverzális képességeket: digitális kompetencia, idegen nyelvi kommunikáció, 

vállalkozói készségek, pénzügyi műveltség. 

 
Partnerek stratégiai kialakítása 

 
Iskolánk, és jómagam is elkötelezett vagyok a duális képzés mellett. 

Az általunk alkotott szakmákat csak tanműhelyben megtanítani nem lehet. Az első évben a 

tanműhelyi alapképzésre szükség van, de a következő években külső gyakorlati helyeken kell 

szakmai oktatásban részesülni, megismerni a napi gyakorlatban az új technológiákat, technikai 

eszközöket. 

Együttműködési megállapodásokat eddig nem kötöttünk, tanulószerződést ill. az új rendszerben 

szakképzési munkaszerződéssel dolgoznak diákjaink. 

A duális képzésben sajnos nem vesznek részt a vállalkozások megfelelő számban. Jellemzően mikró- 

és kisvállalkozásoknál dolgoznak diákjaink. Ők viszont nem érdekeltek abban, hogy hosszú távon is 

a szakképzésben maradjanak, sokan nem is értik a változások lényegét, nincsenek tisztában a 

lehetőségekkel. 

Jelenleg kb. 30 db mikró-és kisvállalkozással van kapcsolatunk. Ez a szám megfelelő, a képzés 

minőségében vannak komoly különbségek. 

Ebből adódik fontos stratégiai feladatunk: növelni kell a képzésben részt vevő vállalkozások számát, 

de olyanokkal, akik minőségi képzést biztosítanak. El kell érnünk, hogy a nagyobb vállalkozások is 

kapcsolódjanak be a szakmunkásképzésbe. Újra legyen saját dolgozói állományuk, amelyet az átaluk 

képzett tanulókból alakítanak ki. Neveljék ki a saját elvárásaiknak megfelelő állományt. Ez egy jó 

lehetőség. 

Az első lépést természetesen nekünk kell megtenni. Az iskola vezetőjének fel kell vennie a 

kapcsolatot a szóba jöhető partnerekkel, találkozót kell szervezni. 

Ismertetni kell a cégvezetőkkel a szakképzés mai helyzetét, a változásokat, lehetőségeket. 
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Meg kell ismernünk egymás elképzeléseit, és nekünk bizony alkalmazkodnunk kell a munkáltatók 

elvárásaihoz. Cserébe viszont, színvonalas, a napi gyakorlatnak megfelelő oktatást kérnénk. Erről 

stratégiai megállapodást lehetne kötni. 

Szakmai workshopokat kell szerveznünk, ahol bemutatkoznánk mi is, mint iskola, de lehetőség lenne 

tevékenysége bemutatására a vállalkozásoknak is. 

Meggyőződésem, ha a leendő jelentkezők és szüleik megismerik az iskola vállalati 

kapcsolatrendszerét, szívesebben jönnek hozzánk szakmát tanulni, mert látják azt a bizonyos 

karrierlehetőséget. 

 
Intézmény humánerőforrás stratégia 

 
Számomra egyértelmű: a szakmát az tanítsa, aki ért is hozzá. 

Ha a szakmai tantárgyakat oktatók tudása nem követi megfelelően a technológiai fejlődést, 

miközben a külső gyakorlati helyen oktatott diákok találkoznak ilyen technológiákkal, akkor az az 

oktató a diákok szemében hitetlenné válik, az oktatás hatékonysága lenullázódik. Ezért is tartom 

fontosnak, hogy a szakmai tárgyat elméletben, gyakorlatban oktatók a kötelező továbbképzésük 

során, de akár magánszorgalomból is, külső vállalkozásoknál részesüljenek a napi gyakorlatnak 

megfelelő továbbképzésben. 

Ez igaz a közismeretet oktató kollégákra is, persze náluk a tájékozottság a lényeg. Iskolánk szakmai 

tárgyakat oktatói állományának összetétele jó jól képzettek, de a szakmai továbbképzéseken nekik 

is részt kell venniük. 

Ha új kolléga felvételére lenne szükség, a legjobb az lenne, ha az iparból jönne, akár pedagógiai 

végzettség nélkül. A pedagógiai módszerek ismerete elengedhetetlen, azt el kell sajátítani, hisz 

hiába van szakmai tudás, ha azt megfelelő módon nem tudja átadni az oktató a diáknak. De az első 

a korszerű szakmai tudás. A jól képzett oktatók esetében fennáll a veszélye annak, hogy elmennek 

a gazdaságba magasabb jövedelemért dolgozni. Ezen a problémán segít az a tény, hogy az Mt. 

hatálya kerülés után lehetőség van az oktatókkal tárgyalni a bérről. Most minden oktatónk többet 

keres, mint amikor a Kjt. alá tartoztunk. Remélem, ha szükséges új kolléga, ezzel a tárgyalási 

lehetőséggel élve, könnyebben tudunk megegyezni. 

A másik stratégiai elképzelésem egy kicsit emocionális. Ha munkaerőt keresünk próbálok/próbálunk 

olyan embert keresni, aki valamikor az iskolánk tanulója volt. Az iskolához való érzelmi kötődés nem 

elhanyagolható szempont. Ők biztos, hogy pár ezer forintos fizetésnövekedés miatt nem fogják 

elhagyni volt iskolájukat. Ennek a gondolkodásnak van látható eredménye: a szakmát oktató 

elméleti és gyakorlati oktatók közül 12 fő iskolánk tanulója volt. 

Fontos, hogy sikerüljön kapcsolatrendszert kiépíteni a felsőoktatással, és elérni, hogy a jövendő 

mérnökök, mérnöktanárok nálunk legyenek óraadók vagy itt végezzék a hospitálást. 
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A szakképzés népszerűsítése, intézményi marketingterv 

 
Sajnos olyan időket élünk, hogy a szakképzést népszerűsíteni kell, mert az elmúlt évtizedekben a 

szakképzés presztízse megkopott, leértékelődött. 

Így fordulhat elő az, hogy nagyon sok a hiányszakma, nincsenek megfelelő létszámban szakemberek 

bizonyos ágazatokban. 

Így van ez az építőipari, az épületgépészeti, a fa-és bútoripari ágazatokban is. 

A szakképzés népszerűsítését eddig is végezte iskolánk, de ez akkor teljesedett ki amikor a 

Kormányzat és a Szakképzési Centrumok is mögé álltak a törekvéseknek, felismerve, hogy komoly 

gondok vannak ezen a területen. 

A mi feladatunk az volt és az maradt, hogy keressük meg azt a célcsoportot, akiket be lehet vonni a 

szakképzésbe. Ez első sorban az általános iskolákat jelenti, de családsegítőkön, pártfogókon, 

lakásotthonokon, munkaügyi kirendeltségeken keresztül próbáltunk, és próbálni is fogunk elérni 

fiatalokat. 

Megkerestünk érettségiző fiatalokat, akiknek az érettségi utáni, kizárólag szakmai oktatást 

tartalmazó szakmaszerzési lehetőséget ajánlottuk fel. 

Több helyen, többször tapasztaltuk, mennyire nem rendelkeznek információval a diákok, a szülők, 

de a pedagógusok sem. Ezért a tájékoztatást az alapoknál kell kezdenünk. Be kell mutatnunk 

részletesen az új szakképzési modell felépítését, a lehetőségeket, az ágazatok és azok szakmáinak 

ismertetéseitől, az ösztöndíj rendszerén keresztül, az átjárhatóságig, a külső kapcsolatrendszereket, 

az ágazati és szakmai vizsgák rendszerét. Nagy hangsúlyt fektetünk arra, hogy a célcsoportban 

tudatosuljon: a szakképzésé a jövő. 

A népszerűsítéshez, a marketing munkához igyekszünk a lehető legtöbb módszert bevetni: 

szórólapokat, kiadványokat készítünk, amelyeket eljuttatunk minden olyan helyre, ahonnan tanulót 

remélhetünk. Használjuk a különböző közösségi felületeket (iskolai honlap, facebook) ahol 

folyamatosan hírt adunk magunkról. 

Kisfilmek, képek, írások jelennek meg rólunk. Munkánkat sokban segíti a DSZC Ügyfélszolgálati 

csoportja, akik a mi kéréseinknek megfelelően kezelik a felületeket. A pandémiás időszak 

tapasztalata alapján, az iskolákkal való online kapcsolatos tájékoztatás lehetőségét fent kívánjuk 

tartani. Gyorsan és hatékonyan lehet információkat átadni. 

A személyes találkozást azonban nem pótolja semmi. Szeretném, ha újra élnénk ezzel a 

lehetőséggel, és a diákokat hívjuk meg iskolába. Nem csak nyílt napra, hanem pl.: ágazati workshop 

napokra. Itt az oktatóhoz és a már itt tanuló diákok beszámolói mellett, a meghívott vállalkozások is 

beszélhetnének az adott szakmákról, a foglalkoztatási lehetőségekről. 

És persze a legfontosabb a szakma gyakorlati bemutató a tanműhelyben, ahol a vállalkozó kedvű 

jövendő diákok kipróbálhatnak munkafolyamatokat. 

Az iskolai rendezvényen kívül meg kell jelennünk minden olyan központi rendezvényen ahová 

meghívnak. Szelet a vitorlába, Szakmák éjszakája, Építsd a jövőt, Dalidó, ágazati workshopok. 

A felelős az igazgató, de minden kollégának át kell éreznie ezt a felelősséget, tennie kell a 

szakképzésért, iskolánk elfogadottságáért, pozitív megítéléséért. 

A marketing tevékenységünknek ki kell egészülnie a pályázatokon való részvétellel. Lehetőség 

szerint minden pályázati lehetőséggel élnünk kell, amely kiírásának megfelelünk. Ebben a munkában 

szoros az együttműködésünk a DSZC Pályázati Osztályával. 
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Együttműködések 

 
Együttműködést iskolánkban több területen is kellett folytatnia és kell a jövőben is. 

Fenntartóink közül közvetlen együttműködést a Debreceni SZC kancelláriájával, főigazgatójával, és 

a DSZC szakmai osztályával folytatunk. Elmondhatom, hogy egy-egy adott témában megbeszélések 

vannak, de összeségében jó a munkakapcsolat. 

Új partner a Debreceni Független Vizsgaközpont, akikkel való konstruktív együttműködés, 

meghatározó, fontos. 

Remélem, hogy az elkészülő Építőipari Ágazati Képzőközponttal is egy szakmai értékeket teremtő 

együttműködés fog kialakulni. 

Partnereink a DSZC tagintézményei. Szorosabb kapcsolatot a hasonló ágazatokban képző Péchy 

Mihály Műszaki Technikummal van. Vélhetően a jövőben még több közös projektben veszünk részt. 

Duális képzést folytatunk így természetesen együttműködő partnereink a külső gyakorlati 

képzőhelyek. Az ő szerepük az új szakképzési rendszer kiteljesedése után még inkább felértékelődik. 

Jelenleg a Debreceni Egyetem Gyógypedagógiai Karának hallgatóit fogadjuk hospitálásra, ezeket a 

hallgatókat mentoráljuk. Szeretném, ha az Egyetem Műszaki Karáról is lennének hospitáló 

hallgatóink, hiszen szerencsés lenne, ha a jövő mérnökei, mérnöktanárai megismernék a 

szakmunkásképzés elméleti és gyakorlati részét. Jövőbeni mérnöki munkájukhoz hasznos 

információkat szerezhetnének. 

Ezen kívül minden műszaki szakmai szervezettel igyekszünk kapcsolatba kerülni, rendezvényeiken 

részt venni. 

Iskolánk az egyetlen szakképző Debrecenben, ahol SNI-s diákok szakmai képzése ilyen nagy számban 

folyik. Csak nálunk vannak az ODM képzések is. 

Minden diákunk, de különösen az SNI, és ODM képzésben részt vevő tanulók számára nagyon 

hasznos a szociális segítő területen tevékenykedő egyesületekkel, közösségekkel, egyházakkal 

kialakított partneri kapcsolat. 

Sokat és rendszeresen segítenek rászoruló diákjainknak. Nyilvánvaló számomra, hogy ezeket az 

együttműködéseket a jövőben is működtetni kell. 
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